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מאורי האומה

אלפי אברכים נהנו ממכירת החמץ 
שע"י איגוד עמלי התורה

למעלה משלושת אלפי טפסי מכירה )!( מאברכים ובני 
תורה שחפצו בקיום מכירת חמץ מהודרת, התאספו 

למעמד מכירת החמץ שעל ידי איגוד עמלי התורה.
המכירה אשר בוצעה בשתי פעימות, בי"ג ניסן ובי"ד 
ניסן )לחפצים לפטור עצמם מבדיקת מחסנים וכדו'(, נערכה 
על ידי מורנו הגאון הגדול רבי שלמה ידידיה זעפראני 
שליט"א, יחד עם רבותינו הגאונים הגדולים רבי נפתלי 
אברז'ל שליט"א - רב קהילת מניין אברכים, ורבי אלחנן 

פרץ שליט"א - אב"ד חוקת משפט. 

המכירה התקיימה בבית מורנו הרב שליט"א עם גוי 
"מהודר" ממשפחת גויים ידועה ובעל מעמד כלכלי שפיר 
המבין בענייני מסחר וביכולתו לקנות את החמץ הנמכר, 
יחד עם כל שאר דקדוקי ההלכה וההידורים הנוגעים 

בפרט להשנה בה חל שביעי של פסח בער"ש. 
אברכים רבים ציינו כי שמחו עד מאוד שיוזמות מבורכות 
שכאלו נוצרות בתוככי ציבור האברכים, אשר יכולים לדעת 
מידיעה קרובה כי אכן ננקטים כל ההידורים האפשריים 

בביצוע המכירה. 
קיום המכירה התאפשר הודות לפעילותו הנמרצת של 
הרב יוגב ביתן שליט"א – מחשובי אברכי קהילת "מסילת 
ישרים" ברמות א', אשר נטל על עצמו את ניהול הפרויקט 

כולו. 

אפיית מצות חבורה מהודרות בפיקוח 
מורנו הגרש"י זעפראני שליט"א

לראשונה התקיימה אפיית מצות חבורה בתכלית ההידור, 
בפיקוחו של מורנו הגרש"י זעפראני שליט"א במאפיית 
הלפרין. מורנו שליט"א הגיע יחד עם צוות אברכים לפקח 
על תהליך האפייה, וכן עורר על מספר נקודות שניתן 
לייעל ולשפר בהם עוד את רמת ההשגחה המהודרת 

בבחי' גבוה מעל גבוה. 
בהמשך התקיימה מכירה מסובסדת לאברכי קהילות 
הקודש, אשר שמחו להשיג מצות מהודרות במחיר נוח, 

ללא כל פשרה על קוצו של יו"ד בכל מהלך האפייה. 

גנרטור חדש לשבת קדש נחנך 
בקהילת חניכי הישיבות בית וגן

בימים אלו נשלמה התקנת מערכת הגנרטור להיכל בית 
הכנסת, כאשר עד עתה רק החלק הקדמי בבית המדרש 
היה מחובר לגנרטור, וכעת בס"ד בכל בית הכנסת יהיה 
חשמל כשר לשבתות וימים טובים, אשר יש בזה קידוש 

ה' דרבים.
הקהילה המהווה כיום את אחת מקהילות האברכים 
המפוארות בארץ הקודש, הולכת וצוברת תאוצה מיום 

ליום, ומפעילה פעילות אדירה של תורה וחסד לאורך 
כל ימות השנה. 

במהלך חודש ניסן התקיימו שיעורי תורה רבים מאת מרנן 
ורבנן ראשי הישיבות ורבני הקהילות שליט"א, ביניהם 
הגאונים הגדולים רבי יעקב חיים סופר שליט"א – ראש 
ישיבת כף החיים, רבי עזריאל אויערבאך שליט"א – רב 
שכונת בית וגן, רבי יעקב שרבאני שליט"א – ראש ישיבת 
מאור התורה, רבי משה הלוי שליט"א – ראש ישיבת 
תפארת לוי, רבי יוסף לסרי שליט"א – ראש ישיבת אש 
התלמוד, רבי אריה שרבאני שליט"א – רה"כ דישי' באר 
התלמוד, רבי אברהם יחיאל טולידנו שליט"א - מראשי 
ישיבת ברכת ישראל, רבי נתן רוטמן שליט"א מרבני 
ישיבת נתיבות החכמה, רבי טוביה פולק שליט"א – משגיח 

ישיבת עטרת ישראל ועוד. 
דרשת שבת הגדול מוקדמת נשא מורנו הגאון הגדול 
רבי שלמה ידידיה זעפראני שליט"א – נשיא קהילות 
האברכים, כאשר חלק מדבריו נכתבו ונערכו לכתב העת 

"בהתאסף" שי"ל לקראת חג הפסח. 
בימי בין הזמנים כמסורת הקהילה התקיימה ישיבת בין 
הזמנים מרכזית בהשתתפות מאות לומדים, אברכים, נערים 
ובחורים, באווירה מיוחדת של ימי בין הזמנים בקהילה. 
במסגרת זו נערכו מדי בוקר ארוחות בוקר עשירות לבני 
הישיבות, למען יוכלו להמשיך ולהגות בתורה מיד לאחר 
סיום התפילה. כמו"כ נערכו פעילויות מיוחדות לבני 
הישיבות על ידי ארגון לבקר בהיכלו, כמסוקר בידיעה 
נפרדת בגיליון זה, וכן פעילויות חסד חלוקות וכו' כפי 

שסוקר בלוח הקהילות לחודש ניסן. 

בימים אלו התווספו מניינים נוספים לכלל התפילות, 
ומתקיימים בביהמ"ד כוללים משעת הנץ החמה ועד 
שעות הלילה, ורבים מבני הקהילה משתתפים בכוללי 
ערב, יום שישי, כולל בין הזמנים ושאר המסגרות, בכוללים 
השונים, כאשר במהלך סדרי הלימוד ומנייני התפילות 
פוקדים את בית המדרש בכל יום ובשבתות מאות רבות 
של לומדים ומתפללים, וב"ה בית הכנסת משמש מגדלור 
של תורה עבודה וגמילות חסדים לכלל השכונה, כה יתן 

ה' וכה יוסף. 

לימוד ופעילות לילדים בחופשת 
פסח ע"י ארגון 'עמלים' 

כמידי בין הזמנים, גם במהלך בין הזמנים ניסן נערכה 
פעילות עניפה לילדי הקהילות מטעם ארגון 'עמלים', 
כאשר מידי יום למדו הילדים מתוך חוברת הכוללת את 
הלכות ערב פסח וחול המועד שהופקה במיוחד עבורם, 
ולאחר השתתפות של שישה סדרי לימוד שצויינו ע"י 
מדבקות ע"ג כרטיס מיוחד, ניתן היה להשתתף בתוכנית 

החווייתית שנערכה לילדי החמד לאחר הפסח. 
במהלך התכנית קבלו הילדים משקפות 'מציאות מדומה' 
המאפשרות לצפות ב-360 מעלות בנופי ארץ ישראל 
המרהיבים, והילדים ישבו מרותקים ונלהבים עד מאוד 
כשהם מסובבים את ראשיהם בהתלהבות מול המראות 

הנפלאים, וקוראים בחדווה מה רבו מעשיך ה'. 
בתכנית השתתפו קרוב ל-300 ילדים אשר זכו ללמוד 
לשנן ולחזור על חומרי הלימוד המיוחדים שהוכנו עבורם 

על ידי הנהלת הארגון. 
הורי הילדים מוסרים את תודתם ליוזם הארגון הרב 
יאיר בר חנין שליט"א מחשובי קהילת 'מנין אברכים-
זכור לאברהם', וכן לנציגי המינהל הקהילתי אשר סייעו 
במימון והפקת התכנית, הרב ישראל בן עזרא, הרב דוד 
סיבוני והרב ינון רחמני, וכמו"כ להרב יוסף חיים פלבני 
המסייע בכל צעד ושעל, ולנציגי הציבור הרב צביקה כהן 
והרב אברהם בצלאל ועמם שאר שלוחי דרבנן האמונים 

על מלאכת הקודש. 

מאות אברכים עלו למעונו של מורנו הרב 
שליט"א למעמד הקבלת בפני רבו ברגל

במעמד הקבלת פני רבו שנערך במהלך חג הפסח, עלו 
מאות אברכים למעונו של מורנו הרב שליט"א, לקיים 
האמור "חייב אדם להקביל פני רבו ברגל". במעמד נידונו 
דיונים הלכתיים מרתקים בפלפול ובעומק ובהלכה למעשה 
לצד דברי חיזוק והתעוררות בענייני השעה, וכן הוסיפו 

המשתתפים בשירה ובזמרה לכבוד הרגל.
מוקדם יותר, לקראת החג, עלו קבוצת ראשי ונציגי קהילות 
האברכים בשכונת נווה יעקב יחד עם חברי המנהל הקהילתי 
למעונו של מורנו הגרש"י זעפראני שליט"א להתייעצות 
במגוון נושאים משמעותיים העומדים על הפרק, וכן 

קבלת ברכה להצלחה בפעילות החשובה למען ציבור 
עמלי התורה. 

גבאי קהילות נווה יעקב במעונו של מורנו הרב שליט"א

כביטוי להשקעתו ומסירותו הרבה של מורנו שליט"א 
למען בני הקהילות בפרט וציבור עמלי התורה בכלל, 
הביאו עמם הגבאים גביע כסף מפואר כתשורה סמלית, 
ומסרו את תודתם בשם בני הקהילות וציבור האברכים 

על המאמצים התדירים בכל עת ובכל הנדרש. 

סעודות מלווה מלכה לבחורי 
החמד בקהילות הקודש

ביוזמת הארגון החשוב "לבקר בהיכלו" התקיימה בימי 
בין הזמנים פעילות עניפה ומגוונת למען בחורי החמד 
היקרים, כהמשך ישיר לפעילות התמידית המבוצעת 
לאורך הזמן כולו, הן בפן התורני ע"י לימוד הלכות הפסח 
וכתיבת מאות חבורות בנושאי ד' כוסות וסוגיית מיץ 
ענבים בהלכה, והן בקיום "וקווי ה' יחליפו כוח", וכפי 

שסוקר בגליון הקודם.  

כמו"כ לקראת חזרתם של בני הישיבות להיכלי הישיבות 
הקדושות בזמן קיץ נערכו במוצש"ק פר' קדושים סעודות 

מלווה מלכה מרכזיות ברחבי שכונות העיר. 

בשכונת נווה יעקב נערכה סעודת מלווה מלכה כיד 
המלך לכלל בחורי השכונה, כאשר בני הישיבות זוכים 
לשעה של קורת רוח והכנה לקראת זמן קיץ מפי המגיד 
מישרים – הרה"ג רבי אשר דרוק שליט"א. ולאחריה נהנו 
הבחורים משחייה חווייתית בבריכה השכונתית, הודות 

לפעילותם המסורה של חברי המנהל. 

בני הישיבות אשר חוו בכל עצמותם את "וקווי ה' יחליפו 
כוח" מוסרים את תודתם למנהלי הארגון, הרה"ג רבי 
יוסף חיים סויסה שליט"א – ראש ישיבת תורה ודעת 
והרה"ג רבי יוסף רוקח שליט"א - מראשי ישיבת משכן 
חיים, וכן הרב אלעזר זאבי, הרב דוד אוזן והרב אהרן 
כמון העמלים לילות כימים למען בני הישיבות במסירות 

שאין דומה לה. 

כמו כן תודה מיוחדת למקים ויוזם הארגון, שלוחא דרבנן 
סגן רה"ע הרב צביקה כהן הי"ו, הפועל רבות למען ציבור 
עמלי התורה ולמען בני הישיבות הקדושות, וכן לשאר 

נציגי הציבור שעמו. 

בנוסף, הנהלת ארגון לבקר בהיכלו לא שוקטת על שמריה, 
ובטרם הסתיימו ימי בין הזמנים – החלו לשקוד במרץ 
על פעילויות רבות שתיערכנה בזמן קיץ, במחלקת שיבוץ 

בני הישיבות, כנסי הכנה לישיבות ועוד. 

כמו כן, בשעה טובה ומוצלחת הוקם קו ייעוץ דיסקרטי 
מטעם לבקר בהיכלו, אשר יתן מענה חסוי ואנונימי לבני 
הישיבות הקדושות, במגוון נושאים שבהם בחורים אינם 
חשים בנוח לפנות ולגלות את צפון לבם. הקו פועל מדי 
ערב בקו 'לבקר בהיכלו' בטלפון: 02-595-0015 שלוחה 3.  

רבינו משה סוויד הכהן זצוק"ל נולד בארם צובא 
היא חאלב, לאביו רבי יוסף סוויד – בנו של רבי 
משה סוויד הראשון בעל ה"מסוא משה" )שנפטר 

בשנת ה'תקע"ד(. 

מגיל צעיר נודע כמתמיד גדול, אשר לא פסיק פומיה 
מגירסא בכל רגע ורגע, ועד מהרה יצא שמעו כאחד 
מגדולי מתמידי עיר החכמים והסופרים חאלב, וכבעל 

בקיאות עצומה ובעל סברות למדניות מפליאות. 
כבר בהיותו צעיר לימים הוסמך לדיינות, ובהמשך 
התמנה לדיין מן המניין בבית הדין הגדול, לצד רבותינו 
מצוקי אר"ץ רבי חיים אשכנזי ורבי עזרא מעלי 

הכהן זצוק"ל. 
כעבור מספר שנים התמנה ל'חכם באשי' לענייני 

הדת, ולבסוף לרבה הראשי של חאלב. 

בכ"ג באב ה'תרמ"ד שיכל את בנו ר' עזרא בגיל צעיר.
ספרו החשוב 'אמת ומשפט' התפרסם בכל האר"ץ, 
ודבריו ופסיקותיו של רבינו מובאים תדיר בספריהם 
של חכמי ארם צובא, כשהם מתבטאים עליו בשבחים 

מופלגים.
בין תלמידיו נמנים רבים מרבותינו חכמי אר"ץ, ביניהם 
הגאונים העצומים רבי שלום הדאיה זצוק"ל, רבי 

משה עזרא מזרחי זצוק"ל, וכן 
שני חתניו – רבי יעקב הכהן דוויק 

זצוק"ל ורבי אברהם חיים עדס זצוק"ל.
רבינו נפטר בכ"ט באייר ה'תרמ"ט, ונטמן בחאלב. 
הותיר אחריו משפחת ת"ח זרע קודש, ורבים מצאצאיו 

קרויים על שמו. 
ת.נ.צ.ב.ה. 
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הגאון הגדול רבי יעקב חיים סופר שליט"א | ראש ישיבת כף החיים

שמירת הלשון כהכנה לחג מתן תורה
יום ט"ז ניסן בשנת ג' אלפים ת"ה היה יום תלייתו של 
המן הרשע )כמבואר במ"ב סי' תצ סק"ב(. הגמרא בסנהדרין 
)צו, ב( אומרת שמבני בניו של המן למדו תורה בבני ברק. 
והדבר מפליא: היתכן? על מה ולמה זכה לכך? וביאור הענין 
על פי דברי חז"ל )מגילה טז, א(, שכשראה המן הרשע איך 
תוכניותיו התהפכו לטובה עבור עם ישראל אמר ללומדי 
התורה: אתי מלא קומצא דידכו ודחי עשרת אלפים כיכר 
כסף דידי. אם כן היתה לו הערכה וכבוד לתורה הקדושה, 

ובזכות זה זכה שלמדו בניו תורה בבני ברק.

ומכאן נלמד על עוצמת וקדושת התורה. וזהו הדבר הראשון 
שעל האדם לדעת, שכשלומד תורה הוא מתעסק בדבר 
הקודש והיקר ביותר. הרמח"ל בדרך ה' מגדיר את לימוד 
התורה שהוא מעין מציאותו יתברך, ואם כך עלינו לדעת 

איך ללמוד תורה כראוי ומה מבוקש מאיתנו.

פסח - פה-סח 
חג הפסח הוא חג הגאולה. ודרשו רבותינו את מילת פסח: 
פה-סח, "סח" בגימטריא: "חיים" - שכן יש פה שממנו 
תוצאות חיים. וכנגד זה פרעה: אותיות פה-רע - שכל 

מיני רוע יוצאים מפיו.

בני תורה עיקר עסקם ועבודתם על ידי הפה שבו לומדים 
תורה, ומשום כך עליהם להשגיח ולשמור ביתר שאת 
על קדושת הפה, וכפי שמובא בספרים שפה קדוש פועל 
ישועות, וכמו שאמרו בגמרא בכ"מ "הואיל ונפיק מפומיה 
דרב". ודבר זה של "פה-סח" הוא בנפשנו, ועלינו להכין 

את עצמינו לקראת חג מתן תורה שיהיו פינו זך ונקי. 

לכל אחד יש חלק בתורה
ידוע הדבר שמילת "ישראל" ר"ת: י'ש ש'שים ר'יבוא 
א'ותיות ל'תורה, והיינו שלכל אחד יש חלק ושייכות 
בתורה ואין מי שמופקע מזה, וכמו שכותב הרמב"ם: כל 
איש ישראל חייב לעסוק בתורה בין עני בין עשיר וכו'. 
ופעם אמר לי אדם "איני יכול ללמוד, אני סתום", עניתי 
לו: "אין דבר, גם לסתימות יש פתיחה!"... ומהי הדרך 
לפתוח? כמו שאנו אומרים: "הוא יפתח ליבנו בתורתו", 
כלומר: יפתח ליבנו על ידי תורתו, שכל דף והלכה שאדם 
לומד היא פותחת את לבו ומצחצחת את נשמתו, וכמו 
שהאריך בזה הנפש החיים שגם עבירות שקרבן לא יכול 
לכפר עליהם, התורה מזככת אותם. וכן הבן איש חי זצ"ל 
כותב )בפרשת תצוה( שאפילו רשע שעבר על כל עבירות 
שבתורה, אם יעסוק בתורה היא תנקה אותו ותכפר עליו.

ביבמות )קיז, א( אמרו בגמרא על הפסוק "כמים הפנים 
לפנים כן לב האדם לאדם" – ההוא בדברי תורה כתיב. 
ומפרש רש"י: לפי פנים ולב שאתה נותן לתורה לבך עומד 
לך להעמיד גירסא, אם יגעת בה תמצא אם לא יגעת לא 

תמצא. וכמובן שאין הדבר קורה ביום אחד, אבל עם הזמן 
שאדם מתאמץ ומשתדל בתורה כך תראה לו התורה פנים. 
וראינו רבים שלכאורה בתחילת לימודם לא היו מוצלחים, 

ורק אחרי השקידה והעמל עלו ונתעלו.

התורה - קיום העולם
החפץ חיים בספרו תורת הבית עושה חשבון שאדם מדבר 
בשניה שלוש מילים, ובשעה שנים עשר אלף מצוות, 
וכתב הרמב"ם בהלכות תלמוד תורה שאין לך מצווה בכל 
מצוותיה של תורה כלימוד התורה, וכמו שאמרו תלמוד 
תורה כנגד כולם. ]וזהו לפי פשוטו, ולפי מדרשו יש ללמוד 
הפוך: כולם נגד תלמוד תורה... וזה בדוק ומנוסה, שאם 

רוצים להקים מקום תורה צצים פתאום כל המפריעים 
והמעכבים. וזהו מאותה סיבה שכיון שתלמוד תורה הוא 
נגד כולם, לכן גם היצר הרע מתגבר. ומכל מקום בסופו 

של דבר מובטח ש"דידן נצח" וכוח התורה לגבור[.

ולא רק עבור עצמו, אלא על האדם לזכור שבכל רגע ורגע 
שהוא עוסק בתורה הוא מקיים את העולם, וכמו שנאמר 
מרבה תורה מרבה חיים, ויחשוב כמה חולים וכמה עקרות 
נפקדו בזכותו. ובמיוחד בימים ה"מקופחים" שאין בהם 
ריבוי לימוד תורה, כגון יום שישי ושב"ק, וכמובן שאם 

צריך לנוח שינוח, אבל יקפיד גם ללמוד. 

חשיבות קדושת הפה
והעיקר כפי שאמרנו שיצא הלימוד מפה קדוש, פה-סח, 
שאין בו דיבורי שקר, לשון הרע וניבול פה ח"ו. בפרט 
בימים אלו של ספירת העומר, כידוע מהגמרא, על עשרים 
וארבעה אלף תלמידי רבי עקיבא שנפטרו, "והיה העולם 
שמם!" פחד פחדים איזו הגדרה! וכותב הח"ח שזה היה 
עיקר החטא של תלמידי ר"ע. ובספר שמירת הלשון )ח"ב 
פכ"ו( כותב רבינו הח"ח דברים אשר תסמרנה שערות 
אנוש, שאדם שרגיל לדבר לשה"ר גם לימוד התורה שלו 
נטמא ומסתאב על ידי כח הטומאה של לשון הרע שדיבר, 
ומפסיד אותו. וגם אם למד כל שישה סדרי משנה וכל 
הש"ס כמה פעמים, כאשר יבוא לשמים לא ימצא אפילו 

גמרא אחת שתגן עליו בהיות הכל אחוז בטומאה. וזהו 
רק ברגיל בלשון הרע ופיו הפקר, אבל אם נזהר ומשתדל 

ועושה תשובה, חוזרת תורתו ומיטהרת.

ומדוע באמת גדולה הקפידא כל כך בלשון הרע? האור 
החיים הקדוש כותב )בפרשת מצורע(: "ואין לך דבר המרחיק 
את האדם מקונו כמו לשון הרע" לא יאומן כי יסופר! 
לא נאמר כאן עבודה זרה ולא שמירת שבת, אלא דווקא 
לשה"ר. את הסיבה כותב החפץ חיים, שהדבר משול 
למלך שיש לו בן אהוב, ובא אדם ומשמיץ וממאיס את 
בנו בפניו, שבוודאי שיתמלא המלך חימה עליו, שכל אדם 
אוהב את בנו מאוד ואינו יכול לשמוע עליו רע. וכך עם 
ישראל שנקראו בנים למקום, וכותב הח"ח שיותר ממה 
שאדם אוהב את עצמו השי"ת אוהב אותו, ולכן כועס 

על כך ביותר.

לקבוע עת למוסר
לכן יקבע האדם לעצמו בכל יום לימוד מוסר כרבע שעה, 
וילמד בספר מסוים בקביעות. וכך כותב רבי שלמה חזן 
בספר המעלות לשלמה, שמביא שם את סדר הלימוד 
בישיבות בירושלים בזמנו של רבי יונה נבון רבו של 
הרב חיד"א, שחצי יום הראשון היו עוסקים בגמרא בעיון 
ובחצי השני עסקו בטור ובית יוסף, ומלבד זאת כל אחד 
מהלומדים צריכים ללמוד בכל יום פרק אחד בספר ראשית 
חכמה. ומדובר על גדולי ירושלים שהרעישו את העולם 
בגאונותם וצדקתם. ובלא לימוד המוסר האדם בטוח 
שהוא מושלם ואין לו מה לתקן, כנאמר "יש דרך איש 
ישר בעיניו", ורק לימוד המוסר פוקח את עיניו להתנהג 
כראוי, הן בבין אדם למקום והן בבין אדם לחבירו עם 
אשתו וילדיו ושכניו. וכתב רבינו יונה: "שאין התורה 
שוכנת לעולם בגוף שאינו בעל מידות טובות", ומידות 
טובות יבואו רק על ידי לימוד המוסר, לכן קביעות זו 

חשובה ביותר.

אמר לי דודי הגאון רבי יהודה צדקה זצוק"ל, שהנה ראינו 
שישנם שני ספרי הלכה שהתפשטו בבית ישראל בדור 
האחרון, והם "משנה ברורה" ו"כף החיים", והסיבה שזכו 
לזה בהיותם שומרים על פיהם ודיבורם ביותר. הח"ח ידוע 
ומפורסם כמה היה זהיר בזה עד שהעיד על עצמו שמימיו 
לא דיבר לשון הרע, וכן הכה"ח היה זהיר מאוד בשמירת 
פיו, ולמשל לא היה נכנס לבית הכנסת לתפילת מנחה 
עד שהתחילו הציבור לומר למנצח, והיה יוצא מיד אחר 
עלינו לשבח, בכדי שלא לשהות בביהכ"נ בזמן שאנשים 

עוסקים בדיבור על דא ועל הא.

ולכן עלינו להשגיח ביותר בשמירת הפה, וגם לחנך את 
הילדים על כך בטוב טעם ודעת, במשלים וסיפורים וכו'. 
ולא יאמר אדם מי יכול להגיע לזה, כי יש סייעתא דשמיא 

לבא ליטהר, ולאט לאט יצליח.

קהילות הקודש

והמערב. השילוב בין הדברים נדרש, אך הוא מורכב 
ודורש מלאכת מחשבת. ובשאלה כיצד נכון לעשות 
זאת כובד לשאת דברים הגאון רבי מנשה תופיק 
אביעזרי שליט"א – ראש ישיבת באר יצחק טלז סטון.

בדבריו ציין כי קהילה צריכה לקום על שלושה יסודות, 
הראשון – לשמר את המסורת ההלכתית שהייתה 
ולדעת ולהכיר את מנהגי אבותינו עד כמה הם הקפידו 
באכפתיות נוראה על קוצו של יו"ד בהלכה ובהנהגה. 
השני – לחזק ולשמר את הצביון הישיבתי אשר קיבלנו 
מרבותינו ראשי הישיבות וגדולי הדור שליט"א אשר 
העמידו את יסודות הציבור החרדי בארה"ק. השלישי 
– לדעת לעשות את הדברים ברוממות ובדרך של 
"ויגבה ליבו" מתוך ידיעה ברורה שזכינו להיות "היפה 
בנשים", לפעול בכל דבר ולשאוף לאיכותי והטוב 
ביותר, כמובן מבלי להפחית או להמעיט במעלות 

האחרים. 

"חינוך לרמה וליוקרה הוא דווקא 
להחמיר ולדקדק עוד בהלכה" | הגאון 

רבי מנשה תופיק אביעזרי שליט"א

בשנות הכ', כידוע, מספר האברכים ובני הישיבות 
מציבור עמלי התורה עמד על בודדים ממש, אך כבר 
אז בער באותם יחידי סגולה הרצון להקים מנייני 
אברכים ישיבתיים כמסורת אבותינו, והמניין הספרדי 
הישיבתי הראשון שהוקם בארץ הקודש, הוקם על ידי 
הגאון הגדול רבי מכלוף פחימא זצוק"ל ויבדלחט"א 
הגאון הגדול רבי יהושע ברכץ שליט"א – ראש כוללי 

עץ חיים ורב קהילות יוצאי צרפת.
הגר"י שליט"א אשר טרח והובא מבני ברק במיוחד 
לכינוס, כובד לשאת דברים ובקול נרגש סיפר כי עודנו 
זוכר כאשר נכנס לישיבת סלבודקא לפני כשישים 
שנה, היו בישיבה ארבעה )!( בחורים ספרדים בלבד, 
ובמשך השנים היו פעולות רבות שנעשו לצורך איחוד 
וגיבוש ציבור עמלי התורה )א.ה וכידוע שניסיונות אלו 
צלחו באופן חלקי או כלל לא(, ומה גדולה היא הזכות 
שלה פילל וייחל להשתתף בכנס של חמישים וארבעה 

קהילות מפוארות כי"ר, בכל רחבי ארץ הקודש! 
עוד הביא מדברי חז"ל על האמור "ויחן שם ישראל 
כנגד ההר" וציין את החשיבות של הגיבוש וההתאחדות 
לכבודה של תורה ולכבוד ה' יתברך, ובירך את הגבאים 
וכל העוסקים בצרכי ציבור שיצליחו בכל מעשי ידיהם.

"לפני כחמישים שנה הקמנו את 
המנין הראשון והיחיד של ספרדים 

בני תורה ובקושי אספנו מניין" | הגאון 
הגדול רבי יהושע ברכץ שליט"א 

כהמשך לברכתו הנרגשת והמרגשת של הגר"י ברכץ 
שליט"א לפועלים למען ציבור עמלי התורה – כובד 
לשאת דברים הרב שלמה טוויל – יו"ר ומייסד איגוד 
עמלי התורה. בדבריו  סיפר על המציאות הבלתי 
נתפסת של התעוררות הציבור, הן בהקמת הקהילות 
והן בהקמת המוסדות השונים. בדבריו הזכיר כיצד 
נפתח ת"ת "חניכי הישיבות מוסדי עולם" בשכונת רמות 
לפני שנים ספורות עם עשרה אברכים שנאספו בקושי 
רב, וכיום עומדים על כ-180 תלמידים בני אברכים 
בשלושה סניפים במחזור אחד – זאת מלבד ת"תים 

מצוינים אחרים במקומות רבים נוספים שהוקמו. 

"תמיד הדמיון עולה על המציאות. 
במהפכה הזו – המציאות עולה על 

כל דמיון" | הרב שלמה טוויל 

עוד הוסיף כי אמנם ב"ה זוכים 
לתקומה עצומה אך עדיין רבה 
ואחד  כל אחד  ועל  המלאכה, 
לפעול בכוחו וביכולותיו למען 
הציבור, ולעשות זאת עם יוקרה 
ועם עוצמה רבה. קהילות שהוקמו 
לסחוף  זכו  ובבטחון  בעוצמה 
אחריהן מאה אחוז מציבור עמלי 
התורה בסביבה, ויש קהילות שטרם 
עשו זאת. לפיכך נקרא כל אחד 
ואחד לקום ולפעול למען כבוד 
התורה ולמען ציבור עמלי התורה. 
לקראת המשא המרכזי, הזכיר 
המנחה את דברי האור החיים 
הקדוש עה"פ "ויהי בישורון מלך 
בהתאסף ראשי עם יחד שבטי 
ישראל" וכותב בזה"ל: "וכשישראל 
בגדר זה, הנה הינם ברום גדר 
ההצלחות וכו', כי ראש האובדן 
הוא הפירוד, וכלי המחזיק ברכה 
הוא השלום ואיחוד הלבבות", וציין 
כי עלינו להודות כי יש מלך בקרבנו 

אשר דרכו היא בחינה זו של 
החיבור, של השלום ושל איחוד הלבבות. 

בחרדת קודש, הוזמן לשאת את המשא המרכזי 
מורנו הגאון הגדול רבי שלמה זעפראני שליט"א 
– נשיא איגוד עמלי התורה ואב"ד כתר תורה, 
ונשיא קהילות האברכים בירושלים וברחבי הארץ. 
בדבריו ציין מורנו את הזכות וההתפעלות העצומה 
מאשר רואות עינינו בקום קהילות ומוסדות, ופריחה 

עצומה בכל הארץ, והוסיף כי בזכות נחשון יצאה 
לא רק קריעת ים סוף, אלא כל מקדש ה' כוננו ידך 
וכל ההמשך נבע מכך, ולפיכך למדים אנו מה גדולה 
חשיבות הנחשוניות הזו, הרוח והמעוף המובילים 

להצלחה כבירה, בבחי' "הרחב פיך ואמלאהו". 
עוז הזכיר כי רוח חיה זו הייתה מצויה אצל רבותינו 
מצוקי אר"ץ משכבר הימים, ובזכותה זכו לשמור 
את צאצאיהם ותלמידיהם כנגד רוחות ההשכלה 
והציונות, ורוח זו קיימת ונדרשת לכל אחד ואחד 
מראשי הקהילות והגבאים אשר מוסרים את נפשם 

למען קהילותיהם. 

"בלי רוח הנחשוניות, המעוף והחזון – 
לא יגיע שום דבר" | מורנו הגאון הגדול 

רבי שלמה ידידיה זעפראני שליט"א

מלבד הרבנים הדוברים, השתתפו בכינוס עשרות 
רבנים נוספים אשר טרחו ובאו לחזק ולהשתתף 
בכינוס, ביניהם הרבנים הגאונים )עפ"י סדר א'-ב'(  רבי 
נפתלי אברז'ל שליט"א – רב קהילת מנין אברכים 
ורו"כ הר"ן, רבי מאיר אמסלם שליט"א - דומ"ץ נווה 
יעקב ר"כ נר יוסף ואב"ד פחד יצחק, רבי שמעון 
בן גיגי שליט"א - רו"כ באהבת שלום, רבי משה בן 
שושן שליט"א - ראש ישיבת קיבוץ נווה יעקב, רבי 
טל  דואר שליט"א - מו"ץ שכונת רמות, רבי מאיר 
ועקנין שליט"א - ראש ישיבת ארחות מאיר, רבי משה 
טוויל שליט"א - רב קהילת מטה משה רמות א', רבי 
שלום טוויל שליט"א – רב קהילת מדרש יוסף חיים 
ומו"ץ באהבת שלום, רבי רפאל ברוך טולדנו שליט"א 
- רו"כ אהבת שלום נווה יעקב, רבי משה כהן שליט"א 
- ר"מ ישיבת משכן חיים וראש מערכת "חקרי תורה", 
רבי שמעון כהן שליט"א - מראשי ישיבת אור ברוך, 
רבי יצחק עמרני שליט"א – רב קהילת בני הישיבות 
עפולה, רבי יוסף פרץ שליט"א - ראש ישיבת פני 
יהושע, רבי יונתן שושן שליט"א - רו"כ משפטי 

התורה ועוד רבים וחשובים.
בסיום הועידה נערך פאנל גבאים ובו הועלו סוגיות 
מעשיות רגישות בניהול הקהילות, ושאלות מהותיות, 
בירוקרטיות, צביוניות, כלכליות ועוד אשר גבאי 

הקהילות נתקלים בהם ביום יום. 

בנוסף, חולק למשתתפים גם כשי מיוחד – ספר "שיר 
ושבחה" ובו שירי ובקשות אבותינו ערוכים בצורה 
נאה, וכן גיליונות כתב העת "בהתאסף" האחרון. כן 
נוסף גם ספר "ערוך לכל" מאת הגר"ר זיאת קצין 

שליט"א. 

תודת המארגנים מסורה לרבותינו שליט"א אשר טרחו 
ובאו לכינוס הנכבד, וכן לכל ראשי וגבאי הקהילות על 
השתתפותם, ועל מסירותם התמידית בכל עת למען 
קהילות הקודש וציבור עמלי התורה, וכל העוסקים 

בצרכי ציבור באמונה הקב"ה ישלם שכרם וגו'. 

ועידת הקהילות השלישית 
כמידי שנה, התקיימה ביום 
חמישי כ"ח ניסן ועידת הקהילות השלישית 
ע"י איגוד עמלי התורה, בהשתתפות מרנן 
ורבנן ראשי הישיבות ורבני הקהילות שליט"א. 
הכינוס התקיים באולם המפואר שעל ידי 
ת"ת סוכת דוד בירושלים, בהשתתפותם 
של כמאתיים ראשי קהילות, גבאים ומנהלי 

מוסדות מכל רחבי הארץ. 
באירוע נכחו גבאיהם של רוב קהילות העיר 
ירושלים – עשרים ושמונה במספר, וכן ראשי 
וגבאי קהילות אברכים נוספות מהערים; בני 
ברק, בית שמש, תל ציון, מודיעין עלית, 
ביתר, אופקים, נתיבות, חריש, קרית אתא, עפולה 
וטבריה, העומדים תחת נשיאות מורנו הגאון הגדול 

רבי שלמה ידידיה זעפראני שליט"א. 

את הכנס הנחה בטוב טעם ודעת הרב ישראל כהן – 
מראשי איגוד עמלי התורה וראש מערכת "בהתאסף", 
כאשר בפתח דבריו ביאר את אותו לילה המוזכר 
בפסוקי קריעת ים סוף, לילה הדורש מסירות נפש 
של יחידים אשר פועלים למען הכלל במקום בו 

הסברא לעתים נותנת ההיפך. 
עוד הזכיר כי לפני מספר שנים הסתובבו אברכים 
בודדים ברחבי העיר מבית לבית ועמלו לשכנע יחידים 
נוספים להצטרף למהפכה, וכיום רואים מציאות 
שהיא בחינת "קריעת ים סוף" של ממש, בזכות 

אותם נחשונים בודדים. 

"קריעת ים סוף דורשת מסירות 
נפש" | הרב ישראל כהן

מיד לאחר מכן הוזמן הרה"ג רבי יוסף רוקח שליט"א 
– מראשוני מובילי איגוד עמלי התורה ומרבני קהילת 
היכלי תורה במקור ברוך, אשר הרחיב וביאר את 
מהותו ומגמתו של איגוד עמלי התורה, וציין כי מלבד 
התמיכה והסיוע העצומים והפעילות העניפה שפעל 
למען קהילות האברכים, הרי שהעיקר הגדול שאותו 
תרם הוא ה"רצון", אותו רצון שלא היה קיים בימים 
עברו, וכיום הפך לנחלתם של מאות גבאים וראשי 
קהילות ומוסדות, אשר רוצים, חפצים ומאמינים 
ביכולתו של ציבור האברכים לקום על רגליו ולהיבנות 

בנייה של קימא. 

 

"עוד נגיע לחזון ונגיד 'היו פעם 
54 קהילות כשהתחלנו'..." | 
הרה"ג רבי יוסף רוקח שליט"א

לאחריו נשא דברים הגאון רבי רחמים זיאת קצין 
שליט"א – משגיח ישיבת אבני נזר, אשר חידד כי 
מטרת כל המהפכה הגדולה הזו אינה להשתוות 
למשהו אחר, כי אם להפוך לטובים ביותר. עוד הוסיף 

כי בשנים האחרונות זוכה לנסוע עם מורנו הרב 
שליט"א לקהילות הקודש בצפון הארץ, ורואה את 
האיכות הנדירה של התלמידים, המוסדות וקהילות 

האברכים בכל עיר ועיר. 

"אברך צריך לשלוח את ילדיו למקום 
בו יזכה לרמה הגבוהה ביותר" | הגאון 

רבי רחמים זיאת קצין שליט"א

במענה לשאלת המנחה מהם יתרונותיה של קהילת 
אברכים, ומדוע ראוי לכל בן תורה להימנות על 
קהילה כזו, הוזמן לשאת דברים הגאון רבי יעקב 
אביטן שליט"א – רב קהילת חסד לאברהם מודיעין 
עלית. בדבריו הרחיב בטוב טעם ודעת על היתרונות 
העצומים בהשתייכות לקהילת אברכים, מהפן ההלכתי, 

המוסרי והאישי. 

"שאל את עצמך - מי אתה? שאל 
את עצמך - לאן אתה שייך?..." | 

הגאון רבי יעקב אביטן שליט"א

בכדי להציג את הפן הנוגע לבני הישיבות הקדושות 
המהווים חלק בלתי נפרד מהמהפכה הגדולה, הוזמן 
לשאת דברים הגאון רבי יעקב שרבאני שליט"א - 
מראשי ישיבת מאור התורה, אשר הרחיב בדבריו על 
התועלות העצומות הצומחות לבני ישיבות שאבותיהם 
מתפללים בקהילות אברכים, ועל החשיבות להמשיך 
את רוח הישיבות הקדושות הלאה, גם בחיי הקהילה. 

"משקמו הקהילות – כל אברך מרגיש 
שיש לו את המקום שלו ואת השייכות 
שלו" | הגאון רבי יעקב שרבאני שליט"א

בשלב זה הוזמן לשאת דברים הרב יהודה דיין – 
מראשי איגוד עמלי התורה ומראשי קהילת חניכי 
הישיבות בית וגן - קרית יובל. בדבריו הרחיב על 
המעלה הגדולה של מסירות נפש למען דבר רוחני, 
והביא מדברי חז"ל שביהמ"ק נקרא על שם דוד המלך 
אף שהוא לא בנאו בפועל, כיון שהוא מסר את נפשו 
עליו. כן ציין את מסירות הנפש העצומה שרואים 
בקרב הגבאים כל אחד למען קהילתו, והסיעתא 

דשמיא הגדולה שזוכים. 
בהמשך דבריו הוסיף והרחיב על פעילותו העצומה 
והחשובה של איגוד עמלי התורה, בהוצאת כתב 
העת בהתאסף, הפקת לוח הקהילות מדי חודש, 
ארגון מכירות וחלוקות חסד לאורך השנה, תמיכה 

וסיוע בגבאי הקהילות במידע ובייצוג ועוד. 

"בכל קהילה אפשר לראות את 
מסירות הנפש ואת הסיעתא דשמיא 

העצומה" | הרב יהודה דיין

אחד העקרונות והיסודות החשובים בפעילות איגוד 
עמלי התורה הוא, לשלב ולאחד בין המעלות הגדולות 
והעצומות שרכשנו מרבותינו בעולם הישיבות אשר 
מקורו בארצות אירופה, לצד הייחודיות והמעלות 
הנשגבות אשר זכינו להן מאבותינו חכמי המזרח 

הגר''נ אברז'ל והגר''י ברכץ שליט''א

הגר''ר קצין והגר''י פרץ שליט''א

הגאון רבי טל דואר שליט''א בכינוס

הגאון רבי מאיר אמסלם 
שליט"א בכנס
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